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Időrendi bontás 

 

- Alakuló Küldöttgyűlés   (2015.05.16.) 

- Elnökségi ülés   (2015.05.20.) 

- Egyeztetés Dékán úrral   (2015.05.27.) 

- Kari Költségvetési Bizottság   (2015.05.27.) 

- Elnökségi ülés    (2015.05.27.) 

- EHÖK Küldöttgyűlés   (2015.05.28.) 

- OHÜB    (2015.06.01.) 

- Elnökségi ülés    (2015.06.03.) 

- TTK HÖK Küldöttgyűlés ülése (2015.06.05.) 

- OHÜB     (2015.06.08.) 

- Elnökségi ülés   (2015.06.10.) 

- Dékáni Tanács    (2015.06.17.) 

- Kari Tanács     (2015.06.17.) 

- Elnökségi ülés   (2015. 06.17.) 

- Szenátus ülése    (2015.06.29.) 

- TTK HÖK Küldöttgyűlés ülése  (2015.06.30.) 

  

Az időrendi bontásban szerepelhetett volna még három ülés. EHÖK Küldöttgyűlés június 12-
ei ülésén családi okok miatt nem tudtam részt venni, míg az Elnökség június 24-ei és az OHÜB 
szintén 24-ei ülésén tanulmányi okok miatt Rádl Attila helyettesített, akinek ez úton is 
köszönöm. 

  



Szöveges beszámoló 

Bár vizsgaidőszak volt, a rengeteg futó projekt miatt nagyon aktív időszakot tudhatunk magunk 
mögött. Szerencsére számos hallgatói megkeresés érkezett az EHÖK tudományos pályázatához 
szükséges igazolás és a Köztársasági Ösztöndíjhoz közéleti igazolás kérésére. Ezeket rendre 
mind megírtam. Megérkezett Dr. Rikker Emília igazgatási vezető asszony állásfoglalása a 
tisztségviselői ösztöndíjakról: álláspontja szerint kiutalhatjuk az ösztöndíjakat. Az alakuló 
küldöttgyűlési ülésen megszavazott tanárképzéssel kapcsolatos delegálásokat támogatta az 
ELTE HÖK Elnöksége. Több megkeresést kaptam szponzorációs célzattal, ezekről 
folyamatban van az egyeztetés. 

Felsőoktatási aktualitások 

Több ízben szembesülhettünk a 2011. évi nemzeti felsőoktatásról szóló törvény folyamatban 
lévő módosításának pozitív és negatív vonatkozásairól. Az Országgyűlés Kulturális Bizottsága 
a törvényről szóló vitát lezárta május 5-én. A törvényalkotás következő lépcsője a 
Törvényalkotási Bizottság, amely a törvényszövegek koherenciáját vizsgálja elsődlegesen a 
szakpolitikai szempontok helyett. Ez után a plenáris szavazásra kerül sor. A Kulturális 
Bizottság vitája során a HÖOK javaslatai többé-kevésbé beépítésre kerültek.  

Egy érdekes kérdés és számunkra is fontos kérdés, amiben eltért a Bizottság javaslata a HÖOK 
által benyújtottól a tanulmányi alapú átsorolás kérdése. Az eredeti javaslat ez lett volna: 

„(2) A felsőoktatási intézmény tanévenként köteles önköltséges képzésre átsorolni azt a magyar 

állami (rész)ösztöndíjjal támogatott képzésben részt vevő hallgatót, aki az utolsó két olyan félév 

átlagában, amelyben hallgatói jogviszonya nem szünetelt, illetve nem a 81. § (3) és (4) 

bekezdésében meghatározott külföldi képzésben vett részt, nem szerezte meg, az adott időszakra 

a mintatantervben előírt kreditmennyiség 60%-át és nem és nem érte el az intézmény szervezeti 

és működési szabályzatában — a Kormány rendeletében meghatározottak szerint — 

megállapított tanulmányi átlagot, továbbá azt, aki a 48/D. § (2) bekezdése szerinti nyilatkozatát 

visszavonja.” 

Ez szigorítás a jelenlegi rendelkezéshez képest, ami 50%-ban határozza meg ugyanezt. Az 50% 
úgy értendő (BSc esetén), hogy a 180 kreditből kivonjuk a szakdolgozatért járó krediteket, ezt 
elosztjuk 3-mal, így megkapjuk a két aktív félév alatt ajánlottan elvégzendő kreditmennyiséget. 
Ennek véve a törvényben előírt 50%-át, körülbelül 27-et kapunk. Ennek megfelelően 
rendelkezik a Hallgatói Követelményrendszer: 

HKR 132. § (4): „A jelen szakasz szerinti átsorolásban azon államilag támogatott/magyar 

állami (rész)ösztöndíjas képzésben részt vevő hallgatók vehetők figyelembe, akik az utolsó két 

aktív félévükben kurzus vagy vizsgakurzus teljesítésével nem szereztek legalább 27 kreditet.” 

Ugyanígy számolva, a 60%-os javaslat 32 kreditet írna elő. Ezt a verziót az előterjesztő 
képviselő visszavonta majd újat nyújtott be helyette, amit a Bizottság támogatott is: 

„(2) A felsőoktatási intézmény tanévenként köteles önköltséges képzésre átsorolni azt a magyar 

állami (rész)ösztöndíjjal támogatott képzésben részt vevő hallgatót, aki az utolsó két olyan félév 



átlagában, amelyben hallgatói jogviszonya nem szünetelt, illetve nem a 81. § (3) és (4) 

bekezdésében meghatározott külföldi képzésben vett részt, nem szerezett legalább tizennyolc 

kreditet, és nem érte el az intézmény szervezeti és működési szabályzatában — a Kormány 

rendeletében meghatározottak szerint — megállapított tanulmányi átlagot, továbbá azt, aki a 

48/D. § (2) bekezdése szerinti nyilatkozatát visszavonja.” 

Egyszerű matematikai műveletekkel látható, hogy ez 36 kreditet jelent két aktív félév 
tekintetében. Amennyiben a 18 kreditet félévente kell teljesíteni még erőteljesebb szigorításról 
beszélhetünk. A Tanulmányi Hivatalok és az Oktatási Igazgatóság közreműködésével 
megnéztük, hogy az Egyetemre nézve mit is jelentene mindez. Több száz hallgatót. 

Még nem esett szó a szakok helyzetéről. A képzési jegyzék szerepel a Magyar Közlönyben. A 
mesterképzések során szerezhető szakképzettségek között a következők szerepelnek: 
alkalmazott matematikus, anyagtudomány, biológus, biotechnológia, csillagász, fizikus, 
földtudomány, geofizikus, geográfus, hidrobiológus, környezettudomány, matematikus, 
meteorológus, molekuláris biológia, számítógépes és kognitív idegtudomány, térképész, 
vegyész. Még júliusban, erről mindenképpen szeretnék egyeztetni a Kar vezetésével. A 
tudománykommunikáció a természettudományban képzés a jelen formájában nem fog 
folytatódni. Ezzel kapcsolatban a Hallgatói Önkormányzat állásfoglalást fogalmazott meg, 
miszerint ez a képzés olyan értékeket képvisel, amelyek társadalmi hasznosságát nehezen 
elvitathatónak tartjuk. Sajnos azonban ez az állásfoglalás is téves információkat tartalmaz a 
jelentkezők számának vonatkozásában. A szakjegyzék kidolgozásában a Magyar Rektori 
Konferencia szakbizottságai működtek közre. Itt a Természettudományi Bizottságban 
tárgyalásra került ez a képzés. A szak sajnálatos módon nagyon rossz végzési számokkal 
rendelkezik. A Kar vezetésével már volt alkalmam erről a konkrét kérdésről röviden egyeztetni 
és közös feltett szándék valamilyen módon a képzés értékes elemeit átmenteni. 

Hallgatói Követelményrendszer módosításai 

Miután új Szervezeti és Működési Szabályzata lett az Egyetemnek az utóbbi néhány hónap 
egyik legmeghatározóbb momentuma a HKR módosítása volt. Erre több módosító-csomagban 
kerül sor. A módosítások első csoportját a felsőoktatási törvény végrehajtásáról szóló 
kormányrendelet módosításának hatályba lépése indokolja. Ezek az általános részben kisebb-
nagyobb változtatások. Jelentősen változik a fogyatékossággal élő hallgatókról szóló fejezet is, 
azonban az ehhez kapcsolódó anyagok meglehetősen későn kerültek a Kari Tanácsok elé, így 
ennek a szabályzatnak, de leginkább az egész csomagnak a felülvizsgálata indokolt fél éven 
belül. Az Egyetem vezetése egyébként a továbbiakban félévente egy HKR módosítást szeretne.  

Egy másik csomag, pedig a HKR hallgatói juttatásokról szóló részének újraírása. Erről már 
több ízben adtam magam is tájékoztatást, illetve ez eleve egy korábban megkezdett folyamat 
végjátéka.  

Ezeket a módosításokat június 29-án tárgyalja a Szenátus. 

Nem érne minket meglepetésként, ha elfogadásra kerülnének, és ez esetben tájékoztatni kell a 
hallgatókat a változásokról. 



ELTE erőszak-megelőzési koncepció 

A tavaly augusztusi sajnálatos események után nagy társadalmi nyomás és belső megújulási 
szándék sarkallta lépésekre az Egyetemet. A tavaszi félév során már többször esett szó erről is, 
de elkészült az ELTE erőszak-megelőzési koncepciója. Ennek egyik kulcsfontosságú eleme a 
gólyatáborok és integrációs napok szervezési kereteit rögzítő koncepció is. Továbbá ősszel 
esedékes lenne egy az egyetemi erőszak mértékére és jellegére vonatkozó átfogó kutatás 
elvégzése. Ez a Társadalomtudományi Kar közreműködésével valósulna meg. Ennek 
eredménye 2015. december 31-én születne meg. Azt gondolom, hogy nem csak hallgatói 
képviselőként, hanem egyetemi polgárként, sőt, önmagában emberként morális felelősség 
nyomja a vállunkat az ilyen jellegű problémák esetén, így magam részéről abszolút 
támogatandónak tartom a koncepció céljait. Az ELTE PPK-n működik egy Életvezetési és 
Diáktanácsadó Központ, amely a Kortárs Segítő Csoporthoz hasonló tanácsadást és támogatást 
nyújt a hallgatóknak. Az ELTE HÖK Elnöksége tárgyalt arról, hogy a KHTEÖ keret 
maradványából támogassa ennek a szervezetnek a fejlesztését. Miután meggyőződtünk róla, 
hogy erre nagy hallgatói igény mutatkozik, sokan keresik fel őket és a Központ vezetője be is 
mutatta elképzeléseit, az az egyhangú döntés született, hogy támogatjuk a működésüket 
anyagilag is. A gólyatáborok kérdéskörét már szintén számtalan alkalommal körbejártuk. A 
még el nem fogadott menetrendnek megfelelően elkészültek a gólyatáborok programtervei, 
ezeket Dékán úrnak továbbítottam véleményezésre. Ezt követően még Rektor úrnak is rájuk 
kell majd bólintania. 

Ennek egyébként már volt sajtóvisszhangja. Érkezett sajtómegkeresés több Karra is, hogy 
hogyan kívánjuk megelőzni a tavalyihoz hasonló esetek megtörténtét. Addig, amíg nem 
mutatjuk be határozottan, és nyíltan az elfogadott koncepciókat és intézkedéseket, addig 
mindenre csak a "megkérdezett", a "témában súlyosan érintett" intézményként tudunk csak 
reagálni. Mindaz, amit mondunk, csak konstruált reakció lesz a nyilvánosság számára. Ezt 
kellene átlendíteni, úgy, hogy az ELTE legyen a jelenség végiggondolója, nyitott, változtatni 
tudó, a hibákat belátó, értékeket megtartó és fejlesztő intézmény. Az ELTE új kommunikációs 
igazgatója közreműködésével ezen dolgozunk. Az említett megkeresésekre adott válaszok 
egyébként pozitív fogadtatásban részesültek. 

„Sokat elmond a helyzetről, hogy négy fővárosi intézmény összesen 14 kari önkormányzatát 

kérdeztük meg saját garanciáikról, végül mindössze két visszajelzést kaptunk. A Corvinus 

Egyetem semmitmondó választ küldött, az ELTE HÖK azonban komolyan készül a 2015-ös 

évre.” 

Közbeszerzések 

Zajlik a hallgatói rendezvényes közbeszerzés. Ennek az első szakasza már lezárult, kiderült, 
hogy kik a pályázók. Ha minden igaz, már megtették az ajánlataikat. 30-án lesz a bíráló 
bizottságnak ülése. Reméljük hamarosan rendeződni fog a rendezvényszervezés helyzete. 

A Kommunikációs Hivatal megalakult, amelyen keresztül a jövőben a kommunikációs 
közbeszerzések fognak futni. Nekünk el kellett készíteni egy tervezést, miszerint milyen ebbe 



a kategóriába eső tételeink lesznek. Ez határidőre megtörtént, köszönöm Horváth Tamásnak és 
Saáry Ákosnak az ebbe fektetett munkáját. 

Szabályzatmódosítások 

Az EHÖK Alapszabály értelmében a részönkormányzatok Alapszabályait az általános részhez 
kell igazítani a tanév júniusi Szenátusáig. Amennyiben ez nem történik meg, úgy az általános 
rendelkezéseknek ellentmondó szakaszok hatályon kívül helyeződnek. Az EHÖK EB a 
részönkormányzati EB-kel elkészítettek egy koherencia-vizsgálatot, annak eredménye közölve 
is lett még talán május elején a képviselőkkel. Mivel mi nem módosítottunk Alapszabályt az 
utóbbi időben, ezért lesznek olyan rendelkezések, amik hatályon kívül helyeződnek. Emellett 
érkezett Ferdinándy Bencétől, az Alapítvány Felügyelőbizottságának tagjától javaslat az 
Alapszabályunk, az Alapítvánnyal kapcsolatos részeinek pontosítására. Továbbá jó néhány 
hiányosságra derült fény az Alapszabályunk kapcsán, hogy mást ne mondjak, a 
képviselőválasztás meghosszabbítása. Szükségesek újabb alapszabály-módosítások. Ezekkel 
már tervezek a nyáron is foglalkozni. Azt azonban nem szeretném, ha ez a munka az Ellenőrző 
Bizottság nyakába szakadna, így várok önkéntes jelentkezőket egy nevezzük 
„munkabizottságba”, akik közösen foglalkoznának az Alapszabállyal és legkésőbb októberben 
előterjesztenék annak módosítását. Nem tartom szerencsésnek azt, ha Küldöttgyűlésen írjuk 
meg, annak csak az lesz a vége, hogy mi magunk sem leszünk tisztában azzal, hogy pontosan 
mit tartalmaz. Persze legutóbb ez a szoros határidő miatt volt. Bár most sikerült nagyon 
hivatalosnak hangzania mindennek, de egyáltalán nem kell ezt egy bizottságnak elképzelni.  

A kari szabályzatoknak a HKR általános részéhez való igazítása is várat még magára. A mostani 
Szenátusra már nem tudtuk bevinni ezeket a javaslatokat. Erről Horváth Erzsébet oktatási 
dékánhelyettes asszonnyal egyeztettem, ezekre a módosításokra is ősszel kerülne sor. 

Zárszó 

Köszönöm mindenkinek a munkáját az elmúlt nagyjából egy hónapban. Remélem, ez a 
lelkesedés kitart a következő tanévre is. Köszönöm, hogy elolvastad beszámolómat (vagy annak 
egy részét), ha bármilyen kérdés felmerülne, nyugodtan nekem lehet szegezni. 

 

Hoksza Zsolt 
Elnök 

ELTE TTK HÖK 
E-mail: elnok@ttkhok.elte.hu 

 


